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Júniusban új dékánt nevez
tek W a villamos kar élére.

I> Schnell László 1947-ben 
szerzett diplomát a Műegyete
men, az akkor villamosmér
nöki ismereteket oktató gé
pészmérnöki kar „B” tagoza
tán- A végzés után, egyik ta
nárának felkérésére oktató
ként az egyetemen maradt, s 
a villamos gépek és mérések 
tanszéken műszer- és mérés
technikát tanított. 1959-től. 
az akkor éP P én  „szanálás” 
előtt álló műszer- és mérés- 
technika tanszéken mint tan
székvezető-helyettes folytatta 
az oktatói munkát. 1965-ben 
egyetemi tanár, maid 1967-től 
a tanszékvezetői feladatokat 
látta el.

— Soha nem vágytam arra, 
hogy dékán lehessek. Húsz 
évvel ezelőtt, »mikor tudo
mányos dékánhelyettes vol
tam. a saját bőrömön tapasz
talhattam. hogy az ilyen meg
bízatásokat milyen nehéz 
egyeztetni az oktatói és tudo
mányos munkával. Mindig az 
volt a véleményem, hogy 
mindenki arra összpontosít
son, amihez a legjobban ért, 
mert az semmi jót nem ered
ményez, ha az ember szét
szórna masát. Amikor engem 
jelöltek dékánnak, ezeket a 
kérdéseket is mérlegelnem 
kellett azzal együtt, hogy a 
tanszéken így is kevés volt a 
„szabad” vezető oktató. Ket
ten szerződéssel külfn’dőn 
dolgoznak, s a tanszékről töb
ben töltenek be vezető köz
életi funkciót is. Ennek elle
nére. amikor rám esett a vá
lasztás, elfogadtam ezt a 
megbízást, s igyekszem meg
szolgálni a bizalmat.

— M in t  d é k á n , m ü v e n  c é lo 
k a t  t ű z ö t t  k i  m a g á n a k ?

— Elődeim, a Vágó és a 
Tuschák professzorok által 
megkezdett úton szeretnék to
vább haladni. Természetes, 
mint minden új vezetőnek, 
nekem is vannak' terveim, 
hogy mely területeken szeret
nék változást elérni. Az egyik 
ilyen probléma a hallgatói 
fegyelem megszilárdítása. Ta
pasztalataim szerint a hallga
tóik egy „bizonyos” hányada 
sajnos nem vészi komolyan 
az' egyetemet s azt, hogy itt 
tanulni is kell. Az ilyen hall
gatóinkkal szemben fokozot
tan érvényre fogjuk juttatni 
a „Tanulmányi és vizsgasza
bályzat” megfelelő rendelke

zéseit. Ügy vélem, a linkes- 
kedőkikel szemben nincs he
lye a liberalizmusnak, enge
dékenységnek.

— A z  o k ta tá s  s z ín v o n a la  
n e m c s a k  a h a l lg a tó k  h o z z á á l
lá sá n  m ú l i k . . .

— Természetesen. Ez függ 
az oktatás minőségétől is. 
Elvárjuk az oktatóktól, hogy 
az oktatás minősége érdeké
ben minden tőlük telhetőt 
megtegyenek, de ugyanígy el
várjuk a hallgatóktól is. hogy 
a tanulás és szakmai fejlődé
sük érdekében ugyancsak te
gyék meg adottságaiknak 
megfelelően a maximumot 
Ebből a szempontból nagyon 
hasznosnak tartóim az oktatóik 
hallgatói véleményezését. Saj
nos azonban ebben is vannak 
kedvezőtlen tapasztalataink. 
Például egyes hallgatók 
egyenlőségjelet tesznek a 
„rossz” és a szigorú oktató 
közé. A jövőben is figyelem
be vesszük oktatóink hallgatói 
véleményezését az oktatók 
minősítésénél. A hallgatóktól 
rendszeresen rossz véleményt 
kapó oktatók esetében meg 
fogjuk vizsgálni, hogy a 
„rossz” miért rossz, s ezután 
tesszük meg a szükséges lé
péseket.

Az egyetemfejlesztési terv 
vitája során sok szó esett az 
egyetemen folyó számítástech
nikai oktatás fejlesztéséről, 
színvonalának javításáról.

Június óta olyan tanszék 
vezetője áll a villamos kar 
élén, mely tanszék sok szá
mítástechnikai szakembert 
foglalkoztat, s eszközei alap
ján is az egyetem számítás- 
technikai élvonalához tarto
zik.

— P r o fe s s z o r  ú r !  A z  ö n  d é 
k á n i  k in e v e z é s é v e l  k a p h a t- e  
ú j  l e n d ü le te t  a z  e g y e te m i  s z á 
m í tá s te c h n ik a i  f e j l e s z té s ?

— Az egyetemi szintű prob
lémák nem a villamosmérnö
ki kajron, hanem a tudomá
nyos rektorhelyettes szintjén 
jelentkeznek. A villamosmér
nöki kar természetesen hozzá 
tud járulni az egyetemi prob
lémák megoldásához. Elképze
léseink között szerepel pél
dául a kar számítástechnikai 
helyzetének és ennek során 
elsősorban a számítástechni
kai oktatás eredményességé
nek felmérésé, annak érdeké
ben. hogy a későbbiekben 
megfelelő oktatási, módszer
tani, esetleg szervezeti változ

tatásokkal javítsuk a számí
tástechnikai képzés színvona
lát.

— S o k a n  e g y  in fo r m a t ik a i  
s z a k  lé tr e h o z á s á t  sü r g e t ik .

— Igen. Szóba jöhet egy 
ilyen megoldás is.

— A  s z á m í tá s te c h n ik a i  k é p 
zé s  f e j l e s z t é s é t  c sa k  m ó d s z e r 
ta n i  és s z e r v e z e t i  v á l to z ta tá 
s o k k a l  k í v á n j á k  m e g v a ló s í ta 
n i?

— Természetesen a számí
tástechnikai eszközeinket, is 
korszerűsíteni kell, de ezen 
a téren lényegesen lassúbb 
fejlődés várható. Ma szinte 
lehetetlen céljainknak meg
felelő nagy számítógépet be
szerezni. Vagy azért, mert 
embargó alatt varinak, vagy 
mert számunkra megfizethe
tetlenek. Véleményem sze
rint a jövő a professzionális 
személyi számítógépeké hi
szen az ilyen gépek közül 
több típus tudja mindazt, 
mit az R—32 tudott fényko
rában.

— A z  e g y e te m  s z á m í tá s -  
te c h n ik a i  s z a k e m b e r e i  a g g ó d 
v a  f ig y e l i k ,  h o g y  e g y r e  tö b b  
C o m m o d o r e - t  é s  h a so n ló  k a te 
g ó r iá jú  g é p e t  t e le p í t e n e k  az  
e g y e te m r e ,  i l l e tv e  v á s á r o ln a k  
a ta n s z é k e k .  T ö b b  v é le m é n y  
a z t  h a n g s ú ly o z z a ,  h o g y  m in d 
e z  p u s z tá n  p é n z k id o b á s r a  jó , 
s  n ö v e l i  a z  e g y e te m  s z á m í tá s -  
te c h n ik a i  le m a ra d á sá t.

— Legyünk tárgyilagosak. 
A Commodore típusú gépek 
egy bizonyos bonyolultsági 
szintiig alkalmasak a számí
tástechnika bevezető jellegű 
oktatására. Ez a bonyolultsá
gi színt még emelhető lenne 
a gépek hálózatba kapcsolá
sával. Mikor a Commodore- 
program indult, a professzio
nális — a Commodore-nál jó
val nagyobb teljesítőképessé
gű — számítógépek beszerzé
se sokkal nehezebb volt, mint 
ma, és áruk lényegesen ma
gasabb volt, és ma is lénye
gesen magasabb. A probléma 
megoldása alapvetően pénz
kérdés, és ha van elég pénz, 
akkor nagvobb teljesítményű 
PC-ket kell vásárolni.

— M ily e n  m á s  t e r v e i  v a n 
n a k  a k ö z e l jö v ő t  i l le tő e n ?

— Érdemes volna megvizs
gálni, hogy az oktatás szer
kezetében nem lehetne-e bi
zonyos dolgokat racionalizál
ni. A villamos kari tanrend 
például 74 különböző évfo
lyam-órarendet tartalmaz.

Vajon nem lelhetne-e az ok- 
ta-tásszín vonal csökkenése 
nélkül valamit egyszerűsíte
ni?

— Szeretnénk a VII. ötéves 
terv mind több kutatási és 
fejlesztési probramjába be
kapcsolódni. Egyelőre azon
ban csak saját lehetőségeink 
felmérésével foglalkozhatunk, 
mivel azt még nem tudjuk, 
hogy milyen megbízásokat fo
gunk kapni, milyen progra
mokba tudunk bekapcsolód
ni.

— M ik o r r a  k é s z ü l  e l a z  ú j  
„B ’’- s  ta n te r v ?

— Már vannak konkrét el
képzeléseink, de szeretném, 
ha erre a kérdésre néhány 
hét múlva visszatérnénk, 
amikor már az érintett tan
székvezetőkkel egyeztettem a 
terveket.

— A  S c h ö n h e r z  K o l lé g iu m  
m e g é p ü lé s e  ó ta  á l la n d ó  v i t á 
k a t  o k o z , h o g y  a  k o l lé g iu m  
r e n d e z v é n y e i  z a v a r já k  a k ö r 
n y é k  la k ó i t .  T a v a ly ,  a m ik o r  
a z  e lső  e m e le t i  k lu b  p a d ló 
z a tá t  c s e r é l té k ,  e g y  o ly a n  
t e r v v e l  is  fo g la lk o z ta k  a  k o l 
lé g iu m  v e z e tő i ,  h o g y  a  k é t  
s z in t  e lv á la s z tá s á v a l  s a  f e l 
ső s z in t  á t r e n d e z é s é v e l  o ld já k  
m e g  a , z a jk é r d é s t" . A  t e r v  
t e r v  m a r a d t.  M i ly e n  l é p é s e k e t  
t e r v e z  ö n  e b b e n  a  k é r d é s b e n ?

— Ismerem a problémát, 
éppen az asztalomon van a 
legutóbbi panaszos levél Tu
dom, hogy . több megoldási 
terv, elfcéozelés van. Meg fog
juk az illetékeseikkel vizsgál
ni azokat, s a legelőnyösebbet 
meg kell valósítani.

Végezetül szóba került az 
is, hogy beszélgetésünket az 
Impulzus is szeretné közölni 
a következő számában.

— Melyik Impulzusra gon
dol? — kérdezett rám moso
lyogva a professzor úr.

— Őszintén.; szólva, engem Is 
nagyon meglepett, hogy az 
MTESZ is Impulzus néven je
lentet meg lapot. Nem tud
tam arról -sem, hogy foly
tak-e. folynak-e tárgyalások 
a két .szerkesztőség között, 
önök nyilván -ismerik a rész
leteket, s a dolgok jogi ol
dalát is. Sok sikert! És vá
rom az újabb fejleményeket 
— mondta dr. Schnell László, 
a villamosmérnöki kar dé
kánja.

Fekete Gyula

Jónás Istvánná 1905-ben 
született Budapesten. Családi 
körülményei a háború előtt 
csak négy polgári elvégzését 
tették lehetővé. Fiatalon mun
kába kellett állnia.

A háború után gép- és 
gyorsírónőként dolgozott, 1952 
óta — két év megszakítással 
— folyamatosan az Építőipari 
Műszaki Egyetem, az Építő
ipari és Közlekedési Műszaki 
Egyetem és a Budapesti Mű
szaki Egyetem dolgozója. Jó 
munkájáért minden évben ju
talmat kapott, és kiérdemelte 
a Kiváló Munkáért jelvényt 
is.

1968 óta a közlekedésmér
nöki kar gépjárművek tanszé

kén, majd az 1979-ben alakult 
Járműgépészeti Intézet könyv
tárában dolgozott nyugdíjas
ként.

Agilis, energikus, segítőkész 
tagja volt a kollektívának. A 
hallgatók és kollégák tisztel
ték, szerették az állandóan 
tettre kész, nyílt, őszinte Évi
két, aki korát meghazudtolva 
élt, dolgozott. Mindenki szá
mára volt egy pár kedves sz.-- 
va és jó tanácsa. A rportnak, 
mozgásnak örök és tevékeny 
pártolója volt. Közös megmoz
dulásokban mindig lehetett rá 
számítani

Akik csak ismerték, emlékét 
sokáig megőrzik.

(Kari Hírek, 1. szám)

Moszkva, 1985
Jászberényi Gyula fotósorozatából

Műszaki elmaradás

Nem a pénz kevés, a hatékonyság alacsony és hiányzik az érdekeltség
Farkas János előadása az országos szakkollégium i találkozón

A IV. Országos Szakkolégiu- 
mi Találkozón előadások hang
zottak el Műszaki elmaradá
sunk. .. címmel.

FARKAS JÄNOSNAK, a 
BME szociológiai tanszéke ve
zetőjének „Műszaki elmaradá
sunk az innováció oldaláról” 
című előadását ismertetjük az 
alábbiakban:

— A szervezők előzetesen 
több kérdést juttattak el hoz
zám — kezdte Farkas János — 
ezek közül a következőre sze
retnék először válaszolni.

— „MENNYIBEN GÁTJA 
— EGY KIS ORSZÁG — SZE
RÉNYEBB TUDOMÁNYOS ÉS 
TECHNOLÓGIAI KUTATÁ
SOKRA FORDÍTHATÓ PÉN
ZE A GYORSABB FEJLESZ
TÉSNEK?”

A szocialista országok rela
tíve többet költenek kutatásra, 
mint a tőkés országok. A szo
cialista országok a nemzeti jö
vedelem 3-4 százalékát, a tő
kés országok a bruttó nemzeti 
termék 1-2 százalékát fordítják 
kutatásra. Abszolút értékben 
természetesen az utóbbi na
gyobb összeg. Nálunk a fajla
gos mutatók (mint például tíz
ezer főre jutó ráfordítás ösz- 
szege) magasabb, mint a nyu
gati országoké. A kutatás-fei- 
lesztési ráfordításunk haté

konysága azonban lényegesen 
alacsonyabb, mint a nyugati 
országoké.

Például: — Kutatás-fejlesz
tés hatékonyságunk egyharma- 
da Ausztriáénak, egynegyede- 
ötöde Nyugat-Németországé- 
nak,

— az egy évben benyújtott 
magyar találmányok száma: 
3017

— Ausztriában ez a szám 
nyolcezer kétszáztizenhat

— találmányaink átlagos ko
ra tizenegy egész háromne
gyed év.

— Ausztriában ez az idő 
nyolc egész kilenc tized év

— kutatás-fejlesztési ráfor
dításunknak csupán 3,2 száza
léka licenc

ugyanez az érték Nyugaton 
15 százalék

ugyanez érték Japánban 50 
százalék.

Még néhány adat:
— Magyarországon az ipari 

termékek átlagos életkora 15 
év, ezen belül konvertiblis ter
mékek átlagos életkora 18 év.

— Az összes ipari termékek 
17 százalékának 30 évnél ma
gasabb az átlagéletkora, amíg 
a 3 évnél fiatalabb ipari ter
mékek aránya csupán 17 száza
lék.

— Az 1981-ben forgalomba 
hozott új termékek aránya:

2,3 százalék, azonban ennek fe
le csupán vállalati szinten új.

— Állóeszközeink amortizá
ciója az utolsó időszakban na
gyon meggyorsult, az utolsó 10 
évben megháromszorozódott a 
nulla értékre leírt gépek, be
rendezések aránya. 1980-ban 
az állóeszközök 30 százalékát 
nullára írtuk le.

— Az V. ötéves tervben a 
műszaki-fejlesztési alap 37 szá
zalékát nem használtuk fel.

összességében megállapítha
tó, hogy a kutatásra-fejlesztés- 
re fordítható összegek megfe
lelnek fejlettségi szintünknek. 
A legnagyobb probléma az ala
csony hatékonyság.

Price a nemzetgazdasági fej
lettség és a publikációs tevé
kenység összefüggését vizsgál
ta. Megállapította, hogy Ma
gyarország, Izrael, Szingapúr 
publikációs teljesítménye ma
gasabb, mint amennyi a fej
lettség alapján várható. A Pri
ce elemzéséből is kiderült, 
hogy kutatásban viszonylag jól 
állunk, de a fejlesztési tevé
kenység igen alacsony fokú.

Okok:
— gyenge management tevé

kenység,
— a vezetők nem érdekeltek 

az innovációs munkában,
— az árrendszer nem ösz

tönző,

— gyakorlatilag nincs hát
téripar,

— nincs innovációs piac.
AZ INNOVÁCIÓ és a koc

k á za t . Az ipari ötletek meg
valósítása nagyon kockázatos 
tevékenység. A hazai tömeg
kommunikáció sugalmazásával 
ellentétben az ötleteknek csak 
törtrésze jut el a műszaki si
kerig, és ennek is a töredéké
ből lesz piaci siker.

Egy NOVEX-vizsgálat sze
rint hazánkban hatszáz témá
ból százat fogadtak el, de eb
ből csak negyvenet hasznosí
tott az ipar.

Amerikában átlagosan száz 
témából 57 jut el a sikeres 
műszaki megvalósításig, de 
csak 17-ből lesz igazán piaci 
siker. Természetesen vannak 
pozitív hazai példák; hátsóhíd 
kifejlesztése Győrben, a'Video
ton számítógép programja vagy 
a Tungsram halogénlámpái. 
Sajnos hazánkban túlságosan 
sok a kutatási téma. A tudo
mánypolitikai szemlélettel is 
baj van, jó példa erre a né
hány évvel ezelőtt a Népsza
badságban megjelent cikk, 
amely pozitívumként állapítot
ta meg, hogy több a kutatási 
téma, mint a kutató. Nyilván
való. lehetetlen érdemben több 
témát futtatnia egy kutatónak.

A KUTATAS-FEJLESZTÉS 
TÖKEVONZATA. Rendkívül 
eltérő a különböző iparágak 
kutatási-fejlesztési tőkeigé
nyessége. A repülőgépgyártás
ban a tőkeigényesség 30—40 
százalék, az elektromos ipar
ban 15—20 százalék, a gyógy
szeriparban 7—8 százalék, 
amíg a könnyűiparban 0,5—1 
százalék ez az érték. Magyar- 
ország iparszerkezete úgy ala
kult ki, hogy elég nagy az ipar 
kutatás-fejlesztés tőkevonzata. 
A fejlesztési küszöbérték vi
szonylag magas a gyógyszer- 
iparban és a járműiparban.

MIÉRT NINCS A VÁLLA
LATOKNÁL FEJLESZTÉSI 
KÉNYSZER?

A szocialista gazdaságok 
úgynevezett szívásos gazdasá
gok, vagyis eladói piac van a 
vevők piaca helyett. (Lásd: 
Kornai: A hiány című köny
vét.) A gazdaságot úgy kell át
alakítani, hogy nyomásos gaz
daság jöjjön létre. A hiány- 
gazdaság miatt a vállalatoknál 
igazán nincs fejlesztési kény
szer.

A hiányzó fejlesztési kény
szert az államnak magára kell 
vállalnia. Így van ez a nyuga
ti államokban is, hiszen az in
nováció nagyon kockázatos te
vékenység, a vállalatok pedig

csak ésszerű kockázatot vál
lalnak. '

AZ INNOVÁCIÓ ÉS A VÁL
LALATI MÉRETEK. Egy nagy- 
vállalat könnyebben mer koc
káztatni, míg egy közepes 
méretű cég rugalmasabb, mind 
a termelést, mind a profilt il
letően. Magyarországon a vi
lág egyik legkoncentráltabb 
ipara jött létre, de ez szerve
zeti koncentráció és nem a ter
melésre vonatkozik. Hazánk
ban a II. világháború előtt á 
kis és közepes üzemek voltak 
a meghatározóak. Az államo
sítás után ezen gyárakat ösz- 
szevonták és hatalmas bürok
ratikus felépítmény települt 
rájuk. A termelési optimum és 
a technológiai paraméterek 
szerint nem tekinthetők nagy
nak a hazai ipari üzemek. 
Nyugaton az úttörő innovációt 
a multinacionális vállalatok 
csinálták. Nálunk is az volna 
kívánatos, ha a vállalatokat 
technológiai és termelési egy
ségekre bontanánk szét. A kis
vállalkozások rugalmasságuk 
miatt gyorsíthatják az innová
ciót. de csodákat nem várha
tunk tőlük.

AZ INNOVÁCIÓ ÉS A PIAC 
VISZONYA. A monopol! !y-rt 
nem kényszerít az innovációs 
tevékenységre. Magyarorszá-
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